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DALŠÍ KROK V ODPADOVÉM HOSPODÁŘSTVÍ OBCE
Něco málo o třídění odpadů 

Třiďte odpad, má to smysl! 
Tento slogan zná téměř každý, ale málokdo ví, co vše se za tímto sloganem skrývá. Jak jste na tom 

Vy? Kdyby se Vás někdo zeptal, proč má třídění odpadů smysl, uměli byste odpovědět?

Třídění odpadů je ekologické – kdo třídí odpady, přispívá k ochraně životního prostředí
V čem spočívá ochrana životního prostředí, když třídíme odpady, si ukážeme na velice zjednodušeném životním cyklu sklenice od limonády.

Abychom mohli sklenici vyrobit, je třeba natěžit suroviny pro její výrobu, jako je sklářský písek, dolomit, vápenec, živec atd. K tomu budeme potřebovat 
stroje a pohonné hmoty, jejichž výroba se také negativně podepisuje na životním prostředí, stejně jako těžba výše uvedených surovin.

Dalším krokem je výroba sklenice, která se neobejde bez spalování zemního plynu.  Jen pro srovnání - výroba skla z recyklátu tj. z podrceného skla, které 
občané vytřídí do zelených kontejnerů stojících po obci, vyžaduje o 30% méně zemního plynu než výroba skla ze sklářského písku.

Po té, co sklenice poslouží svému účelu, je buď vyhozena do směsného odpadu, nebo do kontejneru na tříděný odpad. Je-li sklenice vyhozena do směsného 
odpadu, čeká ji uložení na skládku, kde přijde vniveč. Pokud se odpady netřídí, dochází k dvojí devastaci přírody! Na jednom místě republiky se ničí krajina 
těžbou suroviny a na druhém se ničí skládkováním odpadu. 

Odpad, který se vytřídí, se znovu zpracuje na tzv. druhotnou surovinu, ta nahrazuje surovinu primární, která se pak nemusí těžit. Tříděním odpadu a jeho 
následnou recyklací se docílí toho, že se těží méně primárních surovin a méně surovin v podobě odpadu se ukládá na skládky. V tomto mechanismu spočívá 
ochrana životního prostředí.

Třídění odpadů se vyplatí – tříděný odpady vychází levněji než směsný netříděný odpad
Tříděný odpad Netříděný směsný odpad

Svoz odpadu Přispívá obci EKO-KOM Platí obec

Odstranění/využití odpadu Prodá se jako druhotná surovina Platí obec
  

Podíváme-li se na tabulku, najdeme zde položku „Svoz odpadu“ a „Odstranění/využití odpadu“.  U tříděného odpadu může jeho svoz vycházet i za nulu 
v případě, že je svoz efektivní tj. nesváží se vzduch (občané šlapou PET lahve, rozlepují krabice od mléka). Jak je to možné?

Odpověď je v tomto schématu. Každý kdo uvádí na trh obal, musí obalové společnosti zaplatit za jeho recyklaci. Obalová společnost vybrané peníze rozdělí 
obcím dle množství vytříděných a recyklovaných odpadů, čímž obci z velké části (v případě efektivního svozu zcela) hradí náklady spojené se svozem těchto 
tříděných odpadů. 

Co se položky „Odstranění/využití odpadu“ týče, zde jak jsme si již řekli, je tříděný odpad vnímán jako surovina, což z něj dělá obchodovatelnou komoditu, 
za kterou obec neplatí, ale naopak za ni při určitém množství peníze dostává. V případě směsného netříděného odpadu obec zcela platí jak svoz odpadu tak 
i jeho odstranění!

Komunální odpad se skládá z tříditelných/využitelných odpadů a z odpadů zbytkových/netříditelných. Z průzkumů vyplývá, že tříditelných/využitelných 
odpadů je v komunálním odpadu až 80%. Spousta obcí a měst vytřídí pouze 20% odpadů a zbylých 60% tříditelných/využitelných odpadů skončí na skládce jako 
směsný odpad, za který obec/občané zbytečně platí.

Od roku 2024 nebude možné u nás skládkovat využitelný odpad!
Spousta obcí bude nucena zvýšit poplatky za svoz odpadů, protože využitelné nevytříděné odpady bude třeba nějakým způsobem zpracovat či energeticky 

využít, což se negativně promítne do nákladů. Tomuto chceme předejít poctivějším tříděním odpadů.

Chceme, aby se v naší obci lépe třídilo.  Proto zvažujeme pár vylepšení stávajícího systému nakládání s odpady:
* Třídění odpadů bude transparentnější (každá domácnost bude mít svůj odpadový účet, kde se budou evidovat obsloužené nádoby 
     popř. pytle s tříděným a se směsným odpadem).

* Třídění odpadů bude zábavnější (bude se soutěžit v třídění odpadů).

* Třídění odpadů bude pohodlnější (každá domácnost bude mít své pytle nebo nádoby na třídění odpadů)

* Platba za odpady bude spravedlivější (kdo třídí odpady, bude platit méně).

* Každý bude mít možnost ovlivnit výši svojí platby za odpady – vše je založeno na dobrovolnosti (kdo chce, může - kdo nechce, nemusí).
Než přistoupíme k výše uvedeným změnám, chceme mít přehled o tocích odpadů. Každá sběrná nádoba bude opatřena etiketou s čárovým kódem, který 

se načte při každém obsloužení nádoby. Díky tomu budeme mít informace o nádobách a o jejich vytížení. Jsme přesvědčeni, že nám tyto data napoví, kde je 
prostor pro zlepšení, např. domácnosti s vyšší donáškovou vzdáleností přistavují častěji nádobu se směsným odpadem, důchodci přistavují k výsypu popelnice 
minimálně, zbytečně přeplácejí za svoz odpadů atd. Dále tyto informace poslouží k posouzení, zda plánované změny po zavedení přinesly nějaké ovoce. 

R. Staňka – jednatel ISNO IL, B. Urban - starosta



Zastupitelstvo obce schvaluje: 

Usnesení č. 1/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje protokol o otvírání nabídek a sestavení seznamu uchazečů dle nabízené ceny a pověřuje starostu p. Urbana uzavřením 
smlouvy s VODA CZ SERVICE s.r.o. dodavatelem požadované služby.

Usnesení č. 2/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje prodloužení smlouvy s firmou ČEZ Prodej, s.r.o. na dodávky elektřiny na období 2016 – 2017 a pověřuje starostu 

p. Urbana uzavřením dodatku smlouvy č. 15010355.

Usnesení č. 3/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje zadání vypracování projektu na opravu příjezdové komunikace k TS Adršpach s.r.o. v Dolním Adršpachu za cenu cca 
20 000,- Kč včetně DPH a pověřuje starostu p. Urbana uzavřením smlouvy.

Usnesení č. 4/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje uzavření smlouvy o poskytnutí účelové neinvestiční dotace v požární ochraně na výdaje jednotky sboru dobrovolných 
hasičů obce pro rok 2015 mezi Obcí Adršpach a Královéhradeckým krajem.

Usnesení č. 5/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje žádost Branka, o.p.s., Náchod o povolení vjíždění zařízení na úpravu lyžařských tratí mimo silnice a místní komunikace ve 
správním obvodu obce za účelem údržby lyžařských stop na období 2015 – 2020.

Usnesení č. 6/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje Dodatek č.1/2015 směrnice – čerpání sociálního fondu

Usnesení č. 7/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje pronájem pozemku p.č. 1014 o celkové výměře 632 m2 v k.ú. Dolní Adršpach panu PB, Trutnov za cenu 2,- Kč/1m2 

od 3. 8. 2015.

Usnesení č. 8/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje žádost Ing. T. Matěj, Náchod o vyhrazení místa pro rozdělávání ohňů v CHKO Broumovsko.

Usnesení č. 9/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje žádost OA, HA 128 o změnu ÚPO Adršpachu, změna využití pozemku p.č. 546/6 v k.ú. Horní Adršpach na pozemek pro 
lehký průmysl.

Usnesení č. 10/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje záměr pronájmu pozemku p.č. 546/6 v k.ú. Horní Adršpach o výměře max. 1521 m2.

Usnesení č. 11/11/2015
Zastupitelstvo schvaluje žádost Continental Automotive CR s.r.o. k dlouhodobému pronájmu a budoucímu prodeji části pozemku p.č. 546/6 v k.ú. 
Horní Adršpach

Zastupitelstvo obce pověřuje:        

Zastupitelstvo obce zamítá:

Usnesení č. 12/11/2015
Zastupitelstvo zamítá záměr pronájem/prodeje p.č. 150 v k.ú. HA

Zastupitelstvo bere na vědomí:
Zastupitelstvo bere na vědomí  zápis z kontroly finanční výboru ze dne 15.7.2015. Zastupitelstvo bere na vědomí žádost sl. Čorejové o pronájem 
bytu v H.A..

starosta Obce Adršpach Bohuslav Urban                                místostarosta Obce Adršpach Miloš Zahrádko
 

USNESENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE ADRŠPACH Č. 11/2015  ZE ZASEDÁNÍ ZE DNE 27.7.2015   

Informace z radnice



Okénko starosty Okénko místostarosty

OBECNÍ POLICIE

Vážení spoluobčané,

pro zajištění veřejného pořádku a bezpečnosti v obci 
zastupitelé uvažují o zřízení jednotky obecní policie 
v Adršpachu. Tomuto předcházela jednání o možné spolupráci 
s jinými městy v okolí. Mnohokrát se na řešení různých případů 
zvala státní policie s velmi sporným výsledkem. 

Protože se jedná o velice závažné rozhodnutí, chceme vám 
předložit několik základních informací o obecní policii, jejím 
významu a také co by nás asi stála.

Obecní policie je orgánem obce, jehož hlavním úkolem je 
zajišťování místních záležitostí veřejného pořádku a dalších 
úkolů stanovených zákonem o obecní policii nebo jinými 
zákony (např. dozor v silničním provozu….).

Pro plnění těchto úkolů jsou strážníci vybaveni rozsáhlými 
pravomocemi, např. oprávnění požadovat vysvětlení, zjišťovat 
totožnost, předvést osobu k sepsání zápisu, odejmout věc, 
otevřít byt či jiný prostor a vstoupit do něj, zakázat vstup 
na určená místa, vstupovat do živnostenských provozoven, 
pořizovat zvukové a obrazové záznamy, nařídit vyšetření na 
alkohol či jiné návykové látky, zastavit vozidlo, ukládat pokuty 
v blokovém řízení atd.

Každý občan má právo obracet se na strážníky se žádostí 
o pomoc a strážnici jsou povinni v rozsahu svých kompetencí 
pomoc poskytnout (§ 1 zákona o obecní policii).

Pro jednotku v Adršpachu uvažujeme se čtyřmi strážníky 
od 3/2016. Náklady na služebnu, vozidlo a další vybavení 
max. 1 mil. Kč – jednorázový náklad. Další části jsou náklady 
na mzdy a běžný provoz v částce 1,6 mil. Kč na rok. Zde 
musíme odečíst vybrané pokuty, úspora pracovníků na TS 
Adršpach (strážci), vyšší výběr parkovného a dalších poplatků 
dle obecních vyhlášek. Po těchto „příjmech“ odhadujeme roční 
náklady na 0,7-0,9 mil. Kč. Tyto náklady jsme ještě schopni 
snížit v případě, že v době mimo sezónu, můžeme strážníky 
nabízet pro spolupráci v okolních obcích a městech.

V průběhu měsíce září a října 2015 osloví pracovníci OÚ 
vzorek občanů se žádostí o názor, výsledky budou zpracovány 
a předloženy jako podklad zastupitelům pro jejich rozhodnutí.

B. Urban - starosta

KANALIZACE 

K probíhající výstavbě kanalizace v obci Adršpach 

 V HA je již kanalizace vybudována včetně kanalizačních 
přípojek. V současné době probíhají  práce na ČOV HA, a to dle 
harmonogramu prací, kdy průběžně dochází k přepojení staré 
ČOV na novou, u staré části ČOV je prováděna rekonstrukce.        

 V části obce DA  probíhají práce již jen na stokách E 
(u staré hasičárny) a stoce C - propojení stoky se stokou C1. 
Dále probíhají práce na přípojkách a na vodovodním řádu. 
Z celkových 5 600 metrů páteřních stok zbývá dokončit 250 m. 

 Do července 2015 bylo proinvestováno 65 209 108,- Kč 
včetně DPH. V této částce je zahrnuto řádné čerpání dotací. 
Na přípojkách bylo proinvestováno 1 878 210,- Kč včetně DPH, 
toto je hrazeno z rozpočtu obce. I v následujících týdnech 
dojde k částečnému omezení provozu na silnici z HA do DA, 
kdy budou prováděny výkopové práce v tělese vozovky 
a provoz bude regulován semafory. Tímto bych chtěl apelovat 
na ,,vtipálky“, kteří s tímto signalizačním zařízením manipulují. 

Dopouštějí se protiprávního jednání.   

 V září a říjnu 2015 bude docházet ke stavebním úpravám 
vozovek ve správě SÚS, kdy dojde ke zhotovení stabilizačních 
vrstev nad kanalizační rýhou a vrchní celoplošné asfaltování 
plochy částečně financované SÚS  KHK a.s.   

 Připojení  nemovitostí na splaškovou kanalizaci je možné 
v HA od 1. 8. 2015 a v DA od 15. 10. 2015. Všichni majitelé 
připojovaných nemovitostí musí zajistit oddělení splaškové 
kanalizace a kanalizace dešťových vod. V průběhu připojování 
budou probíhat kouřové zkoušky připojení na kanalizaci.    

      Občané by měli vzít v potaz, že tato rozsáhlá stavební 
akce vyžaduje toleranci nejenom k průjezdu, ale i k omezení 
stávajícího provozu a pohybu občanů a návštěvníků obce. Ze 
strany zhotovitele Gasco spol. s r. o. a  pracovníků, včetně 
dozoru stavby, jsou prováděna průběžná opatření, popřípadě 
úprava postupu prací, aby se předešlo dalším nepředvídaným 
okolnostem.  Případné dotazy a informace vám sdělí 
stavbyvedoucí  Ing. Stratil, tel. č: 739521778.  

M. Zahrádko - místostarost

TERMÍNY SVOZŮ KOMUNÁLNÍHO ODPADU 
V OBCI ADRŠPACH DO KONCE ROKU 2015:    

31.8. svoz 16.11. svoz    
7.9. svoz 30.11. svoz    
21.9. svoz 14.12. svoz    
5.10. svoz 21.12. svoz    
19.10. svoz 28.12. svoz    
2.11. svoz    



TEPLICKO-ADRŠPAŠSKÁ TŘIATŘICÍTKA 
Letos 19. září 2015 to bude již po šestadvacáté, co se v prostředí Adršpašsko-teplických skal půjde 
turistický pochod Teplicko-adršpašská 33.  

Rekapitulace loňského – 25. ročníku

Na startu se v loňském roce sešlo 947 účastníků z celé 
České republiky, Slovenska a Polska. Nejvzdálenějšího 
účastníka evidujeme z USA. Více účastníků tento turistický 
pochod navštívilo už jen v roce 1981 (982 účastníků) a v roce 
1982 (1082 účastníků).

Veškeré trasy, krom trasy nejkratší, vedly přes nejvyšší 
bod Teplicko-adršpašských skal – vrch Čáp (786 m.n.m.), 
kde proběhlo slavnostní otevření nové rozhledny. Tuto 
rozhlednu otevřelo Město Teplice nad Metují s přispěním 
evropské dotace administrované Svazem cestovního ruchu BRANKA a Euroregionem Glacensis.

Pro děti na nejkratší osmikilometrové trase byl zorganizován dětský pohádkový les. Zatím pouze s pěti zastávkami. 
V rámci doprovodného kulturního programu odpoledne vystoupila country kapela Slaveňáci, Pavel Dobeš a večer vystoupila 
rocková kapela Adept Blues Band. Celý večer se tak nesl ve velkém stylu a věříme že si jej účastníci, stejně jako vlastní 
pochod užili.

Co nového pro vás v letošním ročníku?
Start letošního ročníku je průběžný, od 7:00 do 9:30 (start 50 km trati od 6:00) a to z koupaliště v Teplicích nad Metují 
dne 19. 9. 2015. 

Budeme mít pro vás připraveno pět pěších tras (DPL6 – dětský pohádkový les, TA16, TA25, TA33, TA50), a dvě trasy 
cyklistické (CYKLO30 a CYKLO 50).

Startovné na místě 33 Kč, pro děti do 12 let zdarma. Můžete si zapsat i své čtyřnohé miláčky. Doporučujeme se zaregistrovat 
předem na www.ta33.cz/prihlaska. Na startu se díky tomu nebudete zdržovat psaním přihlášky a při zaplacení předem 
zároveň získáte levnější startovné.

Na startu dostanete opět malé občerstvení, budete vybaveni propozicemi s popisem aktuálních a zbrusu nových tras 
a přehlednou mapou. Všechny trasy budete mít dodatečně vyznačené naším značením. Po zdolání vytyčené trasy dostanete 
v cíli diplom a ručně vyráběnou keramickou medaili. V areálu koupaliště budete mít připraven doprovodný program 
a bohaté občerstvení. Budou hrát živé kapely, pro maminky bude opět přítomna výtvarná dílna Bosorka a pro děti skákací 
hrad. Od 18:00 hod, po oficiálním ukončení pochodu, proběhne v areálu koupaliště taneční zábava. 

Děkujeme za dlouhodobou podporu obci Adršpach a budeme rádi, když vás, naše 
nejbližší sousedy, uvidíme letos na startu Teplicko-adršpašské 33.

Akce se bude konat za každého počasí.

Veškeré informace a přehled tras na: www.ta33.cz

Staňte se fanoušky na: www.facebook.com/TeplickoAdrspasska33

Pozvánky

Veškeré trasy, krom trasy nejkratší, vedly přes nejvyšší Veškeré trasy, krom trasy nejkratší, vedly přes nejvyšší 



Školství Listárna

KONEC PÁZDNIN

Prázdniny už skoro končí, léto se už s námi loučí, zase začne škola, 
budeme sedět doma?

Letošní léto jsme odstartovali společně v úpickém kempu na 
pětidenním pobytu pod názvem Po stopách Pošťáka Kolbaby aneb 

putování po stopách bratří Čapků, který jsme moc užili, protože jsme 
toho hodně našlapali, mnoho viděli, šplhali na vyhlídky a rozhledny, 
koupali se, vyráběli, spoustu dozvěděli, něco naučili, dostatečně 
vyřádili a i trošku báli.  Prochodili jsme Jestřebí hory, vyšplhali na 
Žaltman, báli se krvelačného Čepelky na zřícenině hradu Vízmburk, 
zahráli si minigolf, zaskákali na ohromné trampolíně, ukrutně zmokli, 
vyráběli náramky z přírodnin, pozorovali oblohu na hvězdárně, viděli 
jsme divadelní zákulisí, zvládli stezku odvahy.

A pak jsme se rozloučili a těšili se na léto. To uteklo neskutečně 
rychle! Bylo hodně sluníčka a děti se po prázdninách vrátí odpočaté, 
opálené a usměvavé a zajisté natěšené co je v letošním školním roce 
čeká. 

A myslím, že se mají na co těšit!

Pro letošní rok máme přichystaný celoroční projekt Chci poznávat 
svět, na olympiádu pak jet, který bude zaměřen nejen na rozvoj 
pohybových dovedností dětí, ale i na poznávání odlišných kultur. 

A co nás to vlastně čeká?

Budeme sportovat, tvořit, cestovat, pár nocí společně bdít, žít 
divadlem v jevišti i hledišti… a hlavně se učit.

Držte nám palce, ať se stále dobře daří a naše školičky jsou plné 
radosti a smíchu.

Karolína Gottsteinová 

DOTAZY OBČANŮ:
Jako řidiče bydlícího v Adršpachu by mě zajímalo, kdy se plánuje ukončení 

stavu práce na silnici a omezování dopravy v katastru obce Adršpach. 
V té souvislosti je asi také smluvně stanoveno, v jakém stavu by měl být 

povrch vozovky po ukončení prací. (štěrk, nebo asfalt?)
Veškerá pracovní činnost v komunikacích, spojená s výstavbou 

kanalizace a vodovodu bude ukončena do 10.9.2015. V průběhu zbytku 
měsíce září se budou provádět práce na druhé polovině vozovky, kde 
byla stavba kanalizace tak, aby vozovka v celé šíři byla připravena 
na pokládku nového asfaltového povrchu. Práce na komunikaci musí 
být dokončeny do 31.10.2015.      

B. Urban

Zajímalo by mě (a nejen samozřejmě mě) jestli se někde na vyšších 
místech hovoří, plánuje, nebo přímo připravuje rekonstrukce silnice 
Adršpachem - výměna asfaltového povrchu - podobně jako ve Zdoňově.

Je škoda, že již při jednáních o stavbě kanalizace nebylo jednáno 
s příslušnými orgány KHK o rekonstrukci silnice č. 30110 v úseku 
celého katastru obce, kdy byl čas pro naplánování potřebných finančních 
prostředků kraje. Nové zastupitelstvo jednalo s představiteli SÚS KHK, 
majitelem komunikace 3. třídy o opravě silnice č. 30110 v celé šíři 
a délce katastru obce. Na jednání krajského zastupitelstva v srpnu bylo 
rozhodnuto o výstavbě celé šíře komunikace, ale pouze v místech 
dotčených stavbou kanalizace. Na silnici v celkové délce 2 600 m kraj 
letos přispěje částkou 2,8 mil. Kč (nebylo v rozpočtu kraje pro rok 
2015). Úseky silnice, které nebudou letos opravovány, jsou zařazeny do 
plánu kraje na opravy komunikací pro roky 2016-2018.    

B. Urban

Zajímalo by mě,  jaké má obecní zastupitelstvo záměry s využitím 
stávajících nebytových prostor v domě č.94 - po restauraci U Špalku.

Usnesením č. 14/10/2015 ze dne 30.6.2015 byl odsouhlasen 
záměr pronájmu nebytových prostor v č.p. 94. K 17.8.2015 nebyl 
žádný zájemce o využití tohoto prostoru. Zastupitelstvo obce 
neplánuje v nejbližší době jiné využití.        

B. Urban

ZPRÁVA O STAVU 
HOROLEZECKO-FOTBALOVÉ UNIE

 I letos první sobotu v červnu proběhl fotbalový turnaj 
horolezeckých mužstev. Díky technické podpoře Technických služeb 
a finanční injekci Obecního úřadu Adršpach zbylo na ceny, hudbu 
a občerstvení pro všechny účastníky.

 Osm mužstev systémem každý s každým se probilo samo nad 
sebou i soupeři k jednotlivým týmovým i osobním vítězstvím. První 
cenu získalo pardubické družstvo „Naplaveniny“ vedené kapitánem 
Lalubim s adršpašským občanstvím. Druhé místo vybojoval „Altán 
team“ pod vedením kapitána „Paštiky“ a třetí horolezci „Vrchoviny“ 
z Nového Města nad Metují.

 Zakoupené i darované ceny od sponzorů (trička, dorty, masné 
výrobky a pivo) byly rozdány při hudebním vystoupení trutnovské 
skupiny „Z fleku band“ v hospodě U Tošováka.  V boji o prvenství 
na hřišti i v salonu reprezentovalo krásné dámské sexy-mužstvo, jež 
si vedlo o poznání lépe při tanci než na fotbalovém poli. To ocenili 
horolezci, fotbalisti i kavalíři (MÁJA, PÁJA , LIĎA A SPOL.), kteří je 
prováděli dle jejich chuti.

 Reprezentanti Adršpachu se dostavili pozdě k rozdělení cen, 
a tak byly rozdány jiným účastníkům. Díky jejich pozdnímu příchodu 
neproběhla ani oblíbená pivní štafeta, kterou by určitě jako vždy 
vyhráli.

 Ještě jednou dík sponzorům: Obecní úřad Adršpach, Technické 
služby Adršpach, Ádr design, hostinec U Tošováka, Řeznictví Šrol - 
Trutnov, Pete, Standa Mrázek.

Tak snad zase příště.
Velitel  horolezecké brigády

Standa Mrázek
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ZÁMECKÉ SLAVNOSTI 2015

 Slavnosti proběhly v zámecké zahradě, kde měly děti k dispozici 
spoustu her i půjčovnu kostýmů, kterou si nakonec užili i dospělí. 
Hlavním bodem slavností byly ukázky historických tanců, které 
v nádherných šatech z biedermeierského období předvedl Spolek 
panstva na tvrzi Žíželeves. 

 Zámecké slavnosti proběhly úspěšně, velice děkujeme všem 
účinkujícím i návštěvníkům.

Petra Valašíková

ŽIRAFOVO
Jedu si tak Adršpachem a v Dolním na mě kouká žirafa. Myslela jsem, 

že po minulých negativních ohlasech místních lidí se mi to zdá, opak 
byl však pravdou. Přišlo nové vedení obce a jsme zase na začátku. Tak 
se ptám: „Kde asi bydleli naši zastupitelé v čele s panem starostou 
a místostarostou v červnu roku 2013?“

Jsem si jistá, že argument „žirafa se nelíbí jen Novákovi“ není úplně 
pravdivý.     

Michaela Šusterová

ŽIRAFA NA PARKOVIŠTI V DOLNÍM ADRŠPACHU
 Na obec byla doručena reakce na téma žirafa. Samozřejmě to 

byla reakce od jednoho místního občana, a jak je dobrým zvykem 
negativní. Takže je mou téměř povinností těm „nezasvěceným“ situaci 
trochu objasnit. Na otázku „Proč je v Adršpachu umístěna žirafa?“ 
odpovídám: A proč ne? Pokud je mi známo, nikdo z návštěvníků 
nebere žirafu ani jako provokaci, ani jako něco, co sem vyloženě 
nepatří. Většina návštěvníků ani neví, že je ZOO Dvůr Králové tak 
blízko od Adršpachu, a proto vnímají informaci na parkovišti jako velmi 
pozitivní, ryze informativní. Žirafa v životní velikosti ani nepůsobí jako 
kýč. Pokud by zde byla umístěna např. surikata, která by musela být v 
nadživotní velikosti, pak by to asi bylo trochu divné. Velké procento 
zájezdů, jednotlivců i rodin s dětmi míří z Adršpachu právě do ZOO. 
Přímo na parkovišti se pak velmi často dotazují, jak je ZOO ve Dvoře 
Králové daleko. 

 Myslím tedy, že tato stylová informace je více než na místě 
i s ohledem na zaměstnance TS. Navíc Adršpach touto spoluprací, 
naprosto běžnou v ČR i v rámci EU, získal velmi pěkně umístěnou 
reklamu u vstupu do ZOO a vzhledem k její návštěvnosti je velký 
potenciál na zviditelnění Adršpašských skal. Není cílem zastupitelstva 
turistický ruch omezovat, ale usměrňovat, a tím zajistit další rozvoj 
obce. 

 Paní Šusterová se ptá: „Kde asi bydleli naši zastupitelé v čele 
s panem starostou a místostarostou v roce 2013?“ Odpověď je jed-
noduchá: Bydleli jsme v Adršpachu...

B. Urban - starosta

TIC ADRŠPAŠSKÉ SKÁLY INFORMUJE:

Máme v prodeji:
 Letošní novinkou je tzv. Toulavý deník, do kterého se sbírají 

toulavé vizitky. Toulavý deník je úzce spjat s pořadem Toulavá kamera 
a je zcela jiný než ostatní deníky. Kromě listů pro zapisování zážitků 
obsahuje především podrobný autoatlas v měřítku 1 : 200 000, ve 
kterém je vyznačeno všech 1000 cílů z dvaceti knih Toulavá kamera. 

 Dalším novým vedlejším produktem, které naše TIC nabízí, 
je stříbro (řetízky, náušnice, přívěšky). Sice nemáme výběr jako ve 
zlatnictví, ale na dárek, třeba i na poslední chvíli, to stačí:-)

 V dubnovém čísle jsem vás informovala o připravované sérii 
pohlednic. V současné době již jsou v prodeji v TIC Adršpašské skály. 
Na pěti pohlednicích naleznete tyto motivy: Starozámecký vrch, 

Křížový vrch, Bischofstein - zřícenina hradu Skály, zřícenina hradu 
Střmen a rozhledna Čáp. 

 TIC Adršpašské skály se dne 12. 5. 2015 stalo certifikovaným. 
Splňujeme standardy služeb dle jednotné klasifikace turistických 
informačních center České republiky. Byl nám udělen certifikát 
klasifikační třídy C (minusové body za malé prostory a chybějící 
bezbariérový přístup). Snad se nám podaří tuto situaci do budoucna 
zlepšit.  

Beata Radoňová, TIC Adršpach

SOPTÍCI 2015
V termínu od 3. 7. do 12. 7. 2015 se uskutečnil v Dolním Adršpachu 

dětský letní tábor Soptíci 2015. Organizátorem tohoto tábora byl tradičně 
SDH Teplice nad Metují. Věková kategorie účastníků byla od 6 do 18 let. 
Děti byly rozděleny do tří družstev, kterým daly názvy Hvězdičky, Plamínci 
a Mimoni. Tábor byl zaměřen na hasičskou tematiku, první pomoc a lezení 
po skalách. Prvních pár dní se účastníci připravovali jak teoreticky, 
tak i prakticky. Děti se seznámily s vybavením cisterny, dopravního 
automobilu, lezeckého speciálu a rychlého zásahového automobilu 
z okolních stanic HZS a SDH. Se členy Skalní záchranné služby se naučily 
základní pravidla lezení a jištění. Tyto teoretické znalosti si mohly vzápětí 
vyzkoušet při výstupu na skálu „Hodinář“ na Křížovém vrchu. Do role 
téměř profesionálů se dostaly při čtyřech „ostrých“ výjezdech. Kromě 
tohoto programu si děti vyzkoušely spaní pod širákem, poznaly práci 
potápěčů i s ukázkou ponoru na Pískovně. Samozřejmě nemohla chybět 
stezka odvahy a letos „zvířátková“ diskotéka. 

 Domů se všichni vraceli se spoustou zážitků, nových zkušeností 
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a přátelství, která jistě přetrvají do dalších let. Za organizátory bychom 
chtěli poděkovat všem pomáhajícím hasičům, záchranářům, členům 
Červeného kříže, Skalní záchranné služby, figurantům a v neposlední řadě 
také sponzorům a všem ostatním, kteří se na organizaci tohoto tábora 
podíleli. Děkujeme a za rok na shledanou.

Jiří Habart

TIP NA VÝLET K NAŠIM SOUSEDŮM

Jezero a vodní nádrž Bukówka

 Při pohledu do mapy Krkonoš se nedá přehlédnout na jejich 
východním úpatí modré vykreslení vodní nádrže s nápisem Bukówka. 

 Bukówka se nachází mezi Krkonošemi a Vraními horami. Kopce 
obklopující vodní plochu nejsou sice moc vysoké, ale příroda je tu 
pěkná. U vodní nádrže se dá prožít příjemný den. Jezioro Bukowskie, 
nebo také zbiornik (přehrada) Bukówka, je na polské straně hned za 
hranicemi, takže to nemáme daleko. Z Adršpachu jedeme směrem 
na Lubawku, propleteme se městem a za ním už se vydáme do obce  
Bukówka. Na jejím konci zaparkujeme u rodinných domků pod hrází. 

  Na hráz vystoupáme zleva. Je z ní vidět část vodní nádrže vpravo 
ohraničené vrchem Zadzierna (723 m n. m.) a vlevo skromně se 
vypínajícím vrškem Zameczek (590 m n. m.). Pohledy z hráze zpět 
směřují k obci Bukówka. O kus dál vidíme Góry Krucze, naše Vraní 
hory s dominujícím Královeckým Špičákem (880 m n. m.).

 Projdeme se po 38 metrů vysoké hrázi, která je schopná zadržet 
přibližně 15,5 milionů kubíků vody na ploše 2 km2. Průměrná hloubka 
je 7,75 m. Nádrž plní vodou hlavně potok Bóbr s přítokem Złotna 
a Bachorzyna a další potůčky vyvěrající v okolí.

 Nádrž byla postavená jako suchá retenční v letech 1903 až 1905. 
V 80. letech 20. století (přesně v letech 1987 až 1988) byla na západní 
straně u obce Miszkowice dostavěná hráz, která mění parametry 
a účel celého vodního díla do dnešní podoby. Nádrž má akumulační, 
regulační i rekreační funkci a je zásobárnou pitné vody. Bukówka je 
se svými 530 m n. m. jednou z nejvýše položených vodních ploch 

v Polsku. Právem je nádrž nazývána rájem rybářů. Okolní příroda 
vytváří neodolatelnou atmosféru pro trávení volného času.

Beata Radoňová, TIC Adršpach

TURISTICKÉ INFORMAČNÍ CENTRUM 
A PLÁNY.

Po vesnici už se „šušká“, že by se mělo stavět nové informační centrum, 
vedle stávajícího u vstupu do skalního města. Myslím, že vzhledem k tomu, 
že jsme TIC s velkou návštěvností a máme otevřeno celoročně a každý 
den ( kromě 24.12, 25.12, 26.12. ), tak bychom si nové prostory určitě 
zasloužili. A nejen my, ale hlavně naši návštěvníci, pro které doposud 
nemáme žádné zázemí. Mám na mysli především zimní období, kdy není 
možnost sedět venku na lavičkách, dát si kávu, čaj, nebo jiný teplý nápoj 

třeba z automatu před Infocentrem, napsat pohled,  sníst svačinu, umýt 
si ruce, nebo si někde napustit vodu, ohřát se, chvilku posedět. Nádraží 
přes zimu v provozu není a tak je zavřená i čekárna a s ní další možnost 
počkat v teple na příjezd vlaku.  

 Možná jsem velký optimista, ale pevně doufám, že se na tak potřebnou 
věc podaří sehnat finanční prostředky a nové Infocentrum bude stát. 
Když už jsme získali certifikaci a ucházíme se i o certifikaci Českého 
systému kvality služeb, tak musíme nabídnout to nejlepší. Samozřejmě 
chceme Infocentrum s bezbariérovým přístupem, aby odpovídalo všem 
standardům, koutkem pro děti, možností připojení k internetu, posezením 
pro hosty a návštěvníky, drobným občerstvením, úschovnou zavazadel 
atd. Platbu kartou už máme zavedenou a mohu říci, že se osvědčila. 
Doufám, že v nových prostorách nás budou napadat i nové věci a tak nám 
prosím držte palce, ať se můžeme zařadit mezi „normální“ centra pro 
turisty a nepřipadat si vedle našich sousedů jako chudí příbuzní. 

Beata Radoňová TIC Adršpašské skály. 
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